
Sebészeti Kongresszus 
A Szegedi Orvostudományi 

Egyetem második alkalommal 
adott otthont a Magyar Kísérle-
tes Sebészeti Kongresszus tanács, 
kosásainak. 

A háromnapos tudományos 
tanácskozás — november 8—9— 
10-, nyitó ülésére november 8-án 
került sor, a Magyar Tudományos 
Akadémia Szegedi Biológiai Köz-
pontjának előadótermében. Az 
ünnepélyes megnyitón jelen volt 
dr. Koncz János, az MSZMP 
Csongrád megyei bizottságának 
titkára ás dr. Székely Sándor, a 
városi pártbizottság titkára. A 
tudományos ülést dr. Petri Gá-
bor egyetemi tanár, a SZOTE 
rektora, a kongresszus elnöke 
nyitotta meg. Ezt követően dr. 
Szécs&ny Andor egyetemi tanár, 
a Magyar Sebész Társaság elnöke, 
a kongresszus fővédnöke üdvö-
zölte a mintegy kétszáz, többsé-
gében fiatal kutatót, majd jutal-
makat adott át a fiatal mellkas-
sebészeknek. 

A hazai szakemberek mellett 
a hetedik alkalommal megrende-
zett tudományos tanácskozáson 
jelentős számban képviseltették 
magukat a szovjet, a lengyel, a 
csehszlovák és az NDK-beli ku-
tatók is. 

A háromnapos rendezvény-
sorozat programjában öt nagy 

referátum hangzott el kiváló ha-
zai tudósaink előadásában. Aí el-
ső napi plenáris ülésen dr. Eck-
hardt Sándor egyetemi tanár, az 
Országos Onkológiai Intézet igaz-
gatója tartott előadást a Sebészi 
műtétek és a daganat-ellenes 
immunválasz címmel. Ugyancsak 
elekor hangzott el . dr. Petrányi 
Győző, az Ország06 Haematológiai 
és Vértranszfúziós Intézet Tudo-
mányos osztályvezetőjének tudo-
mányos értekezése a szervátülte-
tésben szereplő immunológiai té-
nyezők kísérleti eredményeiről. 
A második napi ülés előadója 
volt a SOTE Kísérleti Kutató 
Laboratóriumának igazgatója dr. 
Kovách Arisztid egyetemi tanár, 
aki Az agy vérkeringése és anyag-
cseréje sokkban című tudományos 
dolgozatát ismertette. Az ülés 
zárónapján dr. Tőrök Béla egye-
temi tanár, a POTE Kísérletes 
Sebészeti Intézetének igazgatója 
és dr. Bornemisza György egyete-
mi tanár, a DOTE Kísérletes Se-
bészeti Intézetének igazgatója 
tartottak előadást a témakörben 
végzett tudományos tevékenysé-
gük eredményeiről. 

A háromnapos kongresszus 
tanácskozásain az öt nagy refe-
rátum mellett több mint 150 elő-
adás hangzott el, melveket 
filmekkel és poszterekkel illuszt-
ráltak a kutatók. 

Tanszéki jubileum 
November 7-én és 8-án a Ju-

hász Gyula Tanárképző Főiskola 
ünepséget rendezett a szlovák 
nyelv és irodalom tanszék meg-
alakulásának 30. évfordulója al-
kalmából. Az ünnepi programot 
november 7-én a tanszék volt 
oktatóinak és hallgatóinak talál-
kozója nyitotta meg. Másnap, a 
főiskola dísztermében ünnepi 
tanácsülést tartottak, amelyen 
dr. Moholi Károly, főiskolai fő-
igazgató üdvözölte a megjelen-
teket, köztük a megemlékezés 
vendégeit: dr. Schmidt Józsefet, 
a Szeged városi pártbizottság 
munkatársát, dr. Sódat Mihályt, 
a megyei tanács vb osztályveze-
tő helyettesét, Csanádi Gézát, a 
szegedi városi tanács művelődé-
si osztályának vezetőjét, Tóth 
Emiliát, a Magyarországi Szlo-
vákok Demokratikus Szövetségé-
nek munkatársát, és dr. Sziklay 
Lászlót, az ELTE egyetemi taná-
rát . . 

Bevezető előadásában dr. Mo-
holi Károly kiemelte, hogy az 
elmúlt harminc év munkájának 
eredményeként Magyarországon 
kialakult a szlovák anyanyelvű 
általános és középiskolák rend-
szere, a szlovák tanárképzés fel-
sőoktatási bázisa biztosított, s 
egyre inkább kiszélesedik. Hang-
súlyozta, hogy a szlovák szakos 
tanárképzés a magyar kormány 
nemzetiségi politikájának konk-
rét megnyilvánulása. A további-
akban a főigazgató szólt arról, 
hogy az 1078. évi kormányhatá-
rozat alapján a nemzetiségi is-
kolákban fokozott figyelmet kell 

fordítani a pedagógiai, módszer-
tani színvonal emelésére. Ez. 
amellett, hogy az itt élő nemze-
tiségiek számára biztosítja az 
anyanyelvi kultúra ápolását, a 
főiskolának is feladata. A kül-
földi kapcsolatokról szólván dr. 
Moholi Károly elmondta: min-
den szlovák nyelv és irodalom 
szakos hallgató félévet tanul a 
Nyitrai pedagógiai fakultáson, 
illetve a Pozsonyi Comenius 
Egyetemen. A tanszék alapvető 
célkitűzése a jövőre vonatkozó-
an az, hogy minél szorosabb kap-
csolatot létesítsen a nemzetisé-
giekkel, s még több jó szlovák 
szakos tanárt képezzen. 

A főigazgató után Bacsa Pál, a 
szlovák tanszék vezetője számolt 
be a munkáról, a harminc év 
alatt bekövetkezett változások-
ról. Ma a nappali tagozaton 30, 
a levelezőn 18 hallgatója van a 
tanszéknek. Az oktatásban egyre 
inkább törekszenek a beszéd-
készség fejlesztésére, a nemzeti-
ségi öntudat fejlesztésére, amely-
nek egyik eszköze a szlovák 
nyelvű szakdolgozatírás. — A 
tanszékvezető beszámolóját köve-
tően Tóth Emília és dr. Sziklay 
László köszöntötték a tanszék 
oktatóit, hallgatóit a jubileum 
alkalmából. 

Délután ..A magyar és szlovák 
irodalmi kapcsolatok", valamint 
„A szlovák és magyar nyelv in. 

ter/erencici ja "-témakörökből 
hangzottak el előadások, este a 
Maglódi Szlovák Népi Együttes 
műsorával zárult a kétnapos ün-
nepség. 

Stúdiós 
találkozó 

A KISZ KB egyetemi és főis-
kolai osztálya megbízásából és 
védnökségével a József Attila 
Tudományegyetem, a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola és a 
Szegedi Orvostudományi Egye-
tem KISZ-bizottságai november 
7—10 között Szegeden rendezték 
meg a VIII. Országos Stúdiós 
Találkozót. A háromnapos ren-
dezvénysorozatra az ország felső-
oktatási intézményeinek 83 stú-
diójából mintegy 180 hallgató 
érkezett. (A találkozó eseményei-
re lapzárta után kerül sor, ezért 
a részletes beszámolót csak no-
vember 23-i lapszámunkban kö-
zölhetünk. 

Tiszta 
kollégium 

A Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Teleki Blanka kollégiu-
ma elnyerte a „Tiszta kollégium" 
címet. A kitüntetést tartalmazó 
oklevelet a Vöröskereszt megbí-
zásából dr. Herzfeld Rozália, 
főiskolai adjunktus nyújtotta át, 
Szűcs Judit, kollégiumi igazgató-
nőnek az október 22-én megtar-
tott küldöttgyűlésen. 

Először kapta meg ezt a címet 
felsőoktatási intézmény kollégiu-
ma Szegeden. 

Diákköri 
délutánok 
a T T K - n 

A TDT és a TT Kar KlSZ-ve-
zetősége együttesen november 
15-én és 22-én csütörtöki napo-
kon. délután rendezi meg a 
TDK-k „Nyitott Délutánjait". A 
tanszékeken működő DK-k veze-
tőtanárai az érdeklődőknek be-
mutatják a TDK-k munkáját, té-
máit, lehetőségeit és ezzel együtt 
természetesen magát a tanszéket 
is. 

Az elmúlt évek OTDK-in a 
TTK mindig jól szerepelt, azon-
ban évről-évre szükség van a 
„frissítésre" a végzett hallgatók 
pótlására, a tehetségesebbek fel-
karolására, hogy ismereteiket a 
DK-kban is bővítsék, gyarapítsák. 
Ez a két délután az egyik alka-
lom lesz arra, hogy a DK-k mun-
lUiját nyitott ajtókon át is meg 
lehessen tekinteni és lehessen 
választani annak, akinek már 
vannak ilyen ambíciói. (A pontos 
időpontot és helyet plakátokról 
és a kollégiumi rádiókból tud-
hatjuk meg). 

Mindenkit szeretettel vár a 
rendezvényeken 

a TTK KISZ vezetősége 

Közművelődési klub 
a tudományegyetemen 

A nyári Közművelődési Tábor 
résztvevői megegyeztek, hogy a 
sikeres munkát valamilyen mó-
don folytatják. (A tábor munká-
járól a lap egy korábbi számá-
ban már szó esett) A folytatásra 
legjobb megoldásnak egy klub-
jellegű forma kínálkozott Októ-
ber elejétől indult a program, 
kezdődtek meg a rendezvények. 

Két nagy csoportra lehetne 
osztani a klub munkáját Az 
egyik az általános, mindenki szá-
mára elérhető előadások. Az első 
félév előadói fóleg azok közül ke-
rülnek ki, akik valamilyen más 
elfoglaltságuk miatt a nyári tá-
borba nem tudtak eljönni. Tar-
tott már előadást Voigt Vilmos: 
Ünnepeink címmel, és a közeljö-
vőben várható H. Sas Judit és 
László-Bencsik Sándor, valamint 
a táborban elért nagy sikerre 
és érdeklődésre való tekintettel 
ismét eljön Bánlaky Pál és Lo-
sonczi Ágnes. Jó lenne, ha a kö-
zönség érdeklődése nagyobb len-
ne, mint ami az eddigi előadáso-
kon mutatkozott. . . A második 
félévtől nagyobb hangsúlyt kap 
a rendszeresség, a témakörök 
szerinti csoportosítás. 

A másik nagy terület a gya-
korlati munka. A klub megpró-

bálja összefogni a JATE közmű-
velődési tevékenységét és úgyne-
vezett kiscsoportos foglalkozások 
keretében próbál meg rendszert, 
szervezettséget vinni az eddig bi-
zony eléggé áttekinthetetlen 
munkákba. 

Jelenleg a legjobban működő 
csoport a börtönből kikerülők 
utógondozásával, a társadalmi 
életbe való beilleszkedésnek 
megsegítésével foglalkozó. Elmé-
leti előadások mellett — melyet 
a JTK meghívott előadói tarta-
nak — jelentős aktív tevékenysé-
ge a csoportnak például a heti 
rendszeres foglalkozás, a JTK 
Büntetőjogi Tanszékének munká-
jába való bekapcsolódás. Szoro-
san kapcsolódik ehhez a csoport-
hoz az állami gondozott gyere-
kekkel foglalkozó néhány hallga-
tó. Most van éppen alakulóban a 
veszélyeztetett gyerekekkel fog-
lalkozó csoport amely a Szegedi 
Gyámügyi Hivatallal együttmű-
ködve fog majd dolgozni. A 
Gyámügyi Hivatal segítségével 
működik a családszociológiával 
foglalkozó közösség is, kapcso-
lódva az előbb említett csoport 
munkájához. 

A városi művelődés helyzetét 
vizsgálók főképp a szegedi ifjú-

sági klubok működését lehetősé-
gét figyelik, megpróbálnak segít-
séget nyújtani vitakörök sikeres 
munkájához. A tanyasi iskolákat 
patronálók főleg az úttörő és ta-
nulmányi munka területén pró-
bálnak segíteni. A 624. sz. Szak-
munkásképző Intézet és az Ásott-
halmi Erdészeti Szakközépiskola 
KISZ-munkáját Kilián-körök ve-
zetésével, tanulmányi munkáját 
különböző szellemi vetélkedők 
szervezésével (például: Könyv 
é3 műveltség), és patronálással 
segítik a klub tagjai. 

A hagyományos formája a köz-
művelődési munkának, a népmű-
velési gyakorlat, a közművelődési 
speeiál kollégium keretei között 
működik. Rendszeresen tartanak , 
előadásokat meghívott előadók-
kal, majd februárban következik \ 
a gyakorlati rész, a Vidéki nép-
művelési gyakorlat. 

A Közművelődési Klub új kez-
deményezés. sajnos nem sokan — / 
vagy pontosabban: nem eleden 
tudnak róla. Az előadásokra, 
mindenkit szeretet'. ' v-.rnak. és 
jó lenne, ha minél többen kap-
csolódnának be a gyakorlati 
munkába is 

MÖROCZ KAROLT 

Szovjet tudós a JATE-n 
Magyarországi tartózkodása so-

rán október 27-én Szegedre láto-
gatott Nyikolaj Alekszander Bo-
riszovics professzor, a Bjelorusz 
Akadémia elnöke, a Szovjetunió 
Tudományos Akadémiájának le-
velező tagja, állami díjas fizikus. 
N. A. Boriszovics professzort a 
Magyar Tudományos Akadémia 
Lumineszcencia és Félvezető Ku-
tatócsoportja — mely a szegedi 
József Attila Tudományegyetem 
Kísérleti Fizikai Intézetében mű-
ködik — hívta meg. Itt tartózko-
dása során a professzor ellátoga-
tott a JATE Kísérleti Fizikai In-
tézetébe, ahol dr. Ketskeméty 
István egyetemi tanár, az intézet 
vezetője, a kutatócsoport irányí-
tója fogadta. Az intézet munka-
társaival folytatott konzultáció 
után N. A. Boriszovics profesz-
szor megtekintette a kutatórész-
leget és a laboratóriumokat 

A Bjelorusz Akadémia Fizikai 
Intézete és a JATE Kísérleti Fi-
zikai Intézete közötti tudományos 
kapcsolatok 1973-ban kezdődtek. 
Mindkét intézet kutatói a lézer-
kutatások témakörével és lumin-
eszcencia vizsgálatokkal foglal-
koznak, tudományos munkájuk-
ban együttműködnek. 

Szegedi tartózkodása során N. 
A. Boriszovics professzort vendé-
gül látta dr. Szőkefalvi Nagy Bé-
la akadémikus, a Szegedi Akadé-
miai Bizottság elnöke is. A Jó-
zsef Attila Tudományegyetem 
rektori hivatalában dr. Krojícó 
Gyula tudományos rektorhelyet-
tes fogadta a szovjet tudóst Ezt 
követően N. A. Boriszovics pro-
fesszor a SZAB székházában elő-
adást tartott „Lézereffektus 
szerves anyagok gőzében" cím-
mel. A szovjet tudós e témakör-
ben végzett eredményes kutató-
munkájáért kapott állami dí ja t 

V É R A D Ó M E D I K U S O K 
Szeptember huszonötödikén, a 

SZOTE összegyetemd véradónap-
ján még a megszokottnál is na-
gyobb sürgés-forgás fogadta az 
Apáthy kollégiumban az oda-
érkezőket. Várakozók sora ácsor-
gott' a tanuló előtt és a lépcső-
fordulóban, hogy néhány deci 
vér felajánlásával segítsen vala-
melyik ismeretlen embertársán. 

— Vajon a szakmai-társadalmi 
munkafelelős szemével nézve ho-
gyan zajlott le az idei őszi vér-
adónap, és mennyire voltak 
eredményesek a máskor szerve-
zett akciók? — Erről kérdeztem 
Uhercsák Gabriella harmadéves 
orvostanhallgatót, aki már más-
fél éve foglalkozik a véradással 
kapcsolatos teendők intézésével. 

— Mielőtt a kérdésre válaszol-
nék, el kell mondanom, hogy 
egyetemünkön a véradás két 
formában zajlik. Az egyik az 
úgynevezett „szíves" program, 
amit akkor szervezünk, ha szív-
műtétekhez sürgősen szükség van 
bizonyos vércsoportú vérre. Ilyen-
kor előre készített stencillapokon 
hívjuk be az illető vércsoporthoz 
tartozó egyéneket, meghatározott 
napokra. Mivel ilyenkor ember-
életek múlnak a hallgatók ál-
dozatkészségén, ezek az akciók 
nagyobb jelentőségűek lehetnek, 
mint maga a véradónap, amely 
egyébként az egyetemi véradások 
másik formája. Ezt általában 
évente kétszer, ősszel és tavasszal 
szervezzük, ősz* elején pedig az 
elsőéveseknek vércsoport-meg-
határozást tartunk. 

Az idei szívműtét! programra 
nyolc alkalommal negyvenhár-
mán jöttek el. Külön említésre 
méltó, hogy egy igen sürgős ope-
rációkor huszonketten is vállal-
koztak segítségre, egyetlen nap 
alatt. Műtétek esetén a tanév fo-
lyamán általában a hallgatókhoz 
szoktunk fordulni, a vizsgaidő-
szakokat kivéve. Eme progra-
munk bázisát most a másod- és 

harmadéves orvostanhallgatók 
képezik, és nagyon aktívak, ha 
szükség van rájuk. 

Az idei véradónapon a meg-
szokottnál jóval kevesebben, hat-
vanegyen vettek részt. Ha arra 
gondolunk, hogy az elmúlt évek-
ben 130-140-en is eljöttek egy-egy 
alkalommal, ez a szám valóban 
szerény. De erről nemcsak a hall-
gatók tehettek A véradónap ide-
jén a másodévesek mezőgazdasá-
gi munkájukat a negyedéves 
hallgatók pedig évközi gyakorla-
tukat töltötték, tehát rájuk eleve 
nem is számíthattunk A véradó-
állomáson azonban egyértelműen 
pozitívan értékelik ezt az ered-
ményt is. 

— Mi a tapasztalat az elsőéve-
sekkel kapcsolatban? 

— Bár őszi véradónapunkon a 
jelentkezettek fele elsős volt, 
mégsem lehetünk velük teljesen 
elégedettek, közülük most csak 
hatvanan vettek részt a vércso-
port-meghatározáson, míg a ta-
valyi elsőévesek egy éve majd-
nem 170-en jelentkeztek. 

— Talán attól tartanak, hogy 
nem elég steril körülmények közt 
történik a véradás? 

— Lehet. Való igaz — bár a 
szerelékek itt is megbízhatóan 
csíramentesek — kollégiumi ke-
retek között nem tudunk akkora 
higiéniát biztosítani, mint szak-
rendelőben. Ezért a tavaszi vér-
adónapot már a Véradó Állomá-
son akarjuk lebonyolítani. Addig 
is szeretnénk mindenkit megkér-
ni, hogy ha csak lehet és a szük-
ség úgy kívánja, ne sajnálják 
idejüket és ne legyenek „fenn-
tartásaik" olyan feladatokkal 
szemben, mint a véradás. Sze-
retnénk, ha a következő években 
is legalább annyian vennének 
részt mindkét akciónkon, mint 
ez évben. Valamennyi évfolyam-
ról. 

HUHN LAJOS 

A főiskolai Vöröskereszt, szakszervezet, e* KISZ-szervezet ebben 
a tanévben is megrendezte a hagyományos véradó napot. A ko-ábbi 
szokástól eltérően, két n^non zaflo*t !e az esemény, október 18-dn és 
október 23-án, dclu'.án 3 órától a Te'eki Blanka Kollégium olvasó-
termében. 

A főiskola hallgatói közül 187 cn ad'ak vért a hallgatók számá-
nak 12.6 százaléka. Ez a korábbi é' e1; adataihoz viszonyítva rekord-
eredmények «»ámít. (Fo'ó: K. Sttv ' " i) 
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